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Pe umerii 
o V 1: 

met apasa 
deocamdată 

un munte 

O Sînt extrem de încordat. 
Parcă niciodată răspunderea 
u n u i  rol nu m - a  m·arcat  în 
asemenea măsură. Destule argu
mente ar pleda pentru o stare de 
tihnă şi siguranţă, la urma urmei 
nu m a i  s î n t  un începător, 
paradoxal, însă, cu cît ai mai 
multă experienţă, cu afît alerta e 
mai profundă. Nu în primul r'înd 
fiindcă sînt eu însumi într-un mo-

ment extrem de important al carierei, ci mai ales fiindcă e în joc 
o piesă de Blaga, cel mai complex spirit transilvan, o piesă care 
n-a mai fost reprezentată de 50 de ani, iar şansa ei de a fi 
receptată trebuie să·se strecoara printre obstacolele aşezate în 
cale de nenumărate scrieri aşa-zis istorice, car� au demonetizat 
pînă la ridicol marii eroi ai acest4i neam. Din cauza lor, publicul 
are azi o prejudecată împotriva pieselor cu eroi şi martiri, 
prejudecată pe care trebuie s-<1 "străpungem•, aducîndu-1 în 
situaţia să capteze sunetul p·ur al acestui poem tragic de sub
stanţă filozofică. Aceasta e tonalitatea în care a fost scrisă piesa 
şi noi aşa o citim, refuzînd eventualele conotaţii şi accente ce ar 
trivializa-<1. Şi mai e ceva: e spectacolul menit, în "strategia" 
bătăliei pentru Teatrul Naţional, să înfăptuiască tranziţia de la 
efectul-surpriză al "Trilogiei", montare cu un eclat unic, care a 
adus instituţia în albia interesului general, către o producţie 
artistică "normală", constant solicitantă. Miza e foarte 
importantă; noi beneficiem acum de o corijunctură favorabilă, 
datorită căreia pînă şi montări,vechi de cite 8-10 ani au reintrat 
în atenţia spectatorilor, jucăm seară de seară cu săli pline, şi 
dacă reuşim cu acest spectacol, putem considera că am con
solidat •capul de pod" construit de Andrei Şerban. lată de ce am 
senzaţia că pe umerii mei apasă deocamdată un munte . 

• Dar există o "strategie" clară a Teatrului National? 
O Există, deşi are un coeficient de fluiditate şi anumite obiec

tive se redefinesc pe parcurs. Esenţial e să luăm corect pulsul 
publicului, aflat într-<� fantastică schimbare de receptivitate. Se 
simte aceasta în special în reacţia la spectacole de multă vreme 
rodate, Callgula, de pildă. Anumite replici care înainte 
declanşau aplauze, de regulă replicile aluziva, "de mnne începe 
foametea", să zicem, trec acum fără să li se mai dea importanţă, 
în schimb simt cum atenţia creşte în alte zone. Aceste mutaţii 
ne-au cam luat prin surprindere, căutăm să ne sincronizăm 
schimbînd repertoriul din mers, alegînd piesa care ar suna 
potrivit aşteptării. Aşa am ajuns şi la Cruciada copiilor, şi se 
dovedeşte că n-am greşit, ea aduce în stare de. vibraţie publicul 
tînăr. Sper din adîncul inimii că la fel se va întîmpla şi cu Avram 
Iancu. 

• Jntulesc că in acest caz aparte e vorba de un plus de 
Implicare paraonală. Nu numai ca protagonist. Mă tn,el eu, 
sau pentru soarta acenlcă a acestui personaj bate o Inimă de 
ardelean? 

O Nu neg. Iniţial, nu fusesem 
distribuit în rol, dar am luat drept 
un •semn• faptul Că împrejurările 
au evoluat astfel. Poate că o să 
sune grandilocvent, dar am avut 
conştiinţa unei misiuni pe care 
soarta mi-a dat-o. Transilvania, 
din punct de vedere istoric zona 
cea mai zbuciumată, cea mai 
chinuită, a avut doi martiri, doi 
eroi mfticil,''pe Horia şi pe Iancu, 

fraţi peste timp; pe Horia l-am jucat în film şi mi s-ar fi părut de-a 
dreptul copilăresc ca, din pură vanitate actoricească, să ratez 
prilejul de a întregi efigia; mă simt din aceeaşi plămadă cu ei, 
de altfel în biografia mea există elemente afît de puternic struc
turante încit nu se putea să nu devin eu însumi un emisar al 
spiritului transilvan. Dar, ca să ieşim cumva din sfera pateticului, 
unde e riscant să zăboveşti, o să-ţi spun că am probabil şi 
defectele tipic ardeleneşti - o excesivă, poate, aplecare spre 
gravitate, o·anume lipsă de umor, chiar o tendinţă spre intre-

vertire ... 
• Acest ultim dat iti provoacă fără indolală destule dlfl

cultătl, ca lndMd obligat prin natura profesiei să se exhibe •• 
căruia nu 1 se acceptă u,or să pună o barleri fermi intre artă 
•• viata privată ••• 

O A fost nevoie de un efort psihic, chiar de un antrenament, 
ca să mă obişnuiesc cu statutul de "bun public". Nu sînt atit de 
fariseu să susţin că nu sînt şi situaţii cînd popularitatea ca atare 
îmi face plăcere, totuşi rămîne o povară să fii oricînd văzut. Cel 
mai stingher mă simt la o petrecere cu lume necunoscută, unde 
se aşteaptă din partea mea "să fac faţă", să intru într-un raport 
monden. Mă refer 1n acest sens exclusiv la situaţii din afara 
scenei, scena în sine fiind, dimpotrivă, un spaţiu în care mă simt 
inclus. 

• Un spatiu in care te simti Inclus, •• abia in al doilea rind 
un spatiu al autoaflrmărll? Faptul că al trecut peste 
strălucirea Trilogiei fără măcar să pomenefll despre Jason -
rol care, nu numai după părerea mea, inseamnă o creatie de 
prim rang - contrazica din nou cllf8UI actorului e:golatru, 
mereu in căutarea posturii celei mal avantajoase. linl pari 
mal preocupat de problemele Teatrului National decit de 
propriile tale probleme ... 

O Soarta Teatrului Naţional 
influenţează propria mea soartă, 
exact aşa cum viaţa şi sănătatea 
fiecăruia dintre noi depind de 
cal i tatea a e r u l u i  pe care-I 
respirăm. Orice om normal face 
în felul lui şi puţină ecologie ... 
De a l t f e l ,  n ici  n-am ajuns 
întîmplător în  Teatrul Naţional, 
încă din institut mi-am dorit-<�, 
iar în subconştient poate şi mai 
demult, de pe cînd eram elev la 

Cluj sau la Turda şi aşteptam cite un an întreg sărbătoarea 
microstagiunii bucureştene, care punea tot oraşul tn stare de 
efervescenţă. M-am format mai întîi ca spectator, învăţînd al
fabetul pe capodopere: O scrisoare pierdută, Revizorul, Fata 
fără zestre, Othello .. . Fascinat de jocul unor titani (Mihai 
Popescu, Emil Botta, Calboreanu, Elvira Godeanu, Marietta 
Anca, Irina 'Răchiţeanu, Finteşteanu, Giugaru, Beligan), mi-am 
întrupat ideea de teatru în Actor. Sub raza acestui mit am păşit 
în teatru cu veneraţie, ca într-<� catedrală. Fireşte, mai tîrziu, în 
şcoală, ceea ce fusese euforie juvenilă s-a transformat în 
riguroasă ucenicie. Am avut norocul, în primii ani cit am jucat la 
Timişoara, să-mi continui această ucenicie sub mîna doamnei 
Marietta Sadova, un pedagog extraordinar, care ducea cu noi 
mai departe un veritabil program postuniversitar, lărgindu-ne 
orizontul către cultură, către carte. Aşa s-a făcut că nu m-am 
lăsat în voia obişnuitei pseudorelaxări de după absolvenţă, cînd 
mulţi tineri actori îşi pulverizează puţinul abia agonisit; mă 
aflam într-<� formă destul de bună în '69, în momentul în care 
mi-am văzut visul cu ochii. Iar Naţionalul, deschitîndu-se spre 
tineret (o dată cu mine au venit şi colegii mei. de promoţie 
Florina Cercei şi Costel Constantin), se arăta la rîndul său a fi 
într-un moment fast. Proaspăt numit director, Radu Beligan. 
dorea să facă joncţiunea între generaţii, păstr'înd pilonii marii 
tradiţii şi provocînd o infuzie de modernitate. Au început să 
lucreze aici Radu Penciulescu (Regele Lear), David Esrig ... 
Vedeam cum prinde contur proiectul unui mare teatru născut 
dintr-un fericit mariaj de contrarii. lncercam să profit de fiecare 
clipă funnd, cum se zice, meseria. Ca actor am beneficiat atunci. 
enorm, învăţînd tehnică direct de la unii dintre cei ce-mi 
fuseseră idoli în adolescenţă - Botta, Calboreanu ... Şi, poate 
lucrul cel mai important, prezenţa lor, ca de granit, impunea o 
etică profesională pe care mereu o evoc celor dispuşi să mă 
audă.· 

• ŞI n-al fost prea repede deceptionat? Cum iti explici 
faptul că acest frumos proiect, bine pornit, nu s-a realizat ,1 
că in ultimele două decenii Teatrul National a coborit panta, 
ajungînd pe o P9zl1ie de nelnvidlat în Ierarhia artistică a 
scenei române,tl? 
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O Momentul acela fast nu s-a prelungit, din păcate .. Cred că 
au exlst�t două serii de cauze - dezechilibrul lăuntric şi 
presiunile din exterior. Generaţia titanllor s-a retras în clţiva ani, 
din motive biologice, noi, tinerii, eram prea puţini ca să avem 
pondere şi am fost •asimilaţi" cu uşurinţă. Din exterior nu venea 
nici un sprijin, dimpotrivă, subvenţia era zgîrcită, o bună parte 
din ea fiind înghiţită de chirie şi de alte cheltuieli administrative. 
Adaugă la asta cenzurarea repertoriului, "vizionările". Cum să nu 
se facă şi c6ncesii la "calitate" - mult ironizatele montări "de 
cuplu'! - , dacă ajunsesem să jucăm, la sediu şi în deplasare, 
c'ile 32 de reprezentaţii pe săptămînă? O cifră de neimaginat! 

• Oare un om de teatru de subtilitatea lui Radu Bellgan nu 
realiza c� glreazi o politici artistică falimentară? 

Sufletul 
Teatrului Naţional 

n-a murit 

O Nici vorbă! Radu Beligan e 
un mare om de teatru, iar harul 
de animator  ş i -1 dovedise 
ducînd pe culmile gloriei Teatrul 
de Comedie; pentru el meseria 
nu avea şi nu are secrete. Era 
perfect conştient de fiecare pas 
greşit, însă contextul nu-i mai 
era favorabil, era depăşit de 
situaţie, obosise. Totuşi, ţin 
neapărat s-o spun, imaginea 

unul teatru în. degringoladă este falsă. Aici s-au făcut în timp 
destule mari spectacole - Danton, Generoasa fundaţie, Zbor 
deasupra unul cuib de cuci, Callgula, în regia lui Horea Popes
cu, Romulus cel Mare, în regia Sandei Manu, Căruta cu 
palaţe, în regia lui Mihai Berechet. Pe afişul oricărei alte instituţii 
teatrale, acestea ar fi căpătat altă rezonanţă, din partea Primei 
Scene a Ţării, cum se spune, se aştepta însă mai mult - şi în 
primul r'înd consecvenţă. Probabil, cu îndreptăţire. Ceea ce 
sigur nu ştiu cei din afară, cei din alte teatre, unele măcinate de 
"lupte intestine", este că sufletul acestui mult criticat colectiv n-a 
murit, ci s-a retras înlăuntru, păstr'îndu-se ca un foc de vatră 
adăpostit sub cărbuni, pentru a menţine un minimum de 
căldură amicală necesar supravieţuirii atmosferei de nor
malitate. Tn Teatrul Naţional nu s-au stins niciodată acea tan
dreţe, acel climat relaxat,·acea aristocratică relaţie binevoitoare, 
omenoasă, din care se hrăneşte creaţia. Eu, unul, nici nu-mi pot 
închipui creaţie fără tandreţe. Şi din acest climat îmi trag 
speranţele pentru viitorul Teatrului Naţional. 

• Nu indrămesc să formulez pronostlcurl. Ţ1-a9 propune, 
in schimb, să încercăm să 'intelegem care sint lm
ponderabtlele ce fac ca intr-un teatru un asemenea "foc de 
vatră" să învie sub pala de aer proaspăt a revoluţiei, Iar in 
altul să se stingă de tot, lăsind publicului doar nltte tăciuni 
de tristeţe. Dacă nu mă infel, aţi fost primul teatru care ,1-a 
schimbat dlrecţlunea, conducerea ftlnd provizoriu preluată 
de un triumvirat din cere al făcut parte. Maestrul Bellgan a 
declarat public că a reslmţlt înlocuirea din funcţie ce pe o 
Jignire 91 ce pe o nedreptate. M- am mirat. ŞI mal surprinzător 
mi se pare însă faptul că nltte mari actori mult mal tineri, 
care ar ft avut acum cele mal generoase posibilităţi să se 
exprime pe scenă,pleacă de bună voie, penslonindu-se 
pretlmpurlu. Să .se ft simţit el marginalizaţi? Să nu evităm 
aceste subiecte dureroase. Cum se văd lucrurile din Interior? 

O Să pornim de la topografie, cu toate că în aparenţă nu are 
nici o legătură cu arta. Naţionalul a încasat în plin şocul 
revoluţiei, a fost la propriu o baricadă, aici sub ferestrele noastre 
au murit oarpeni; asta nu mai e o metaforă, e o realitate dură, 
violentă. Ma1 tîrziu am trăit lungi săptămîni în mijlocul mării în 
furtună care a fost Piaţa Universităţii. Din perspectiva evenimen
telor apare limpede că n-am fi putut continua pur şi simplu, în 
virtutea inerţiei, vechiul nostru mod de trai; schimbarea 
direcţiunii a fost o schimbare firească printre altele, dictată de 
împrejurări care pretindeau o înnoire radicală, şi nu rezultatul 
unei răfuieli iniţiate de nemulţumiţi, chiar dacă atunci, în atmo
sfera de dem'ocraţie exaltată din primele zile, cînd toată lumea 
voia să rezolve totul pe loc, s-au rostit şi vorbe mai aspre. In
diferent însă de funcţie, locul unui actor ca maestrul Belig!ln e 
pe scenă şi îndrăz(lesc să sper că după ce valul amărăciunii se 
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va retrage, el va înţelege aceasta. Văd ca pe un semn bun 
intrarea lui în spectacolul craiovean. 

Dincolo însă de sentimentele noastre personale, avem de 
rezolvat chestiunea esenţială a restului actului de cultură. 
Sîntem liberi, cenzură nu mai există, dar interesul tuturor, al 
creatorilor înşişi, pentru fenomenul artistic a scăzut la sfert. Va 
învia freamătul sălilor arhipline de la avanpremieră? Cum să 
facem priză cu realitatea? Cu asemenea întrebări am traversat 
în primăvară cîteva luni foarte grele, noroc că Ministerul Culturii 
ne-a susţinut bugetar iar ce mai rămăsese din public ne-a 
susţinut afectiv. Nu cred că în acea generală "dezordine de 
stare" se putea fără o pauză de dezmeticire; venirea lui Andrei 
Şerban a pus punct e)lact cînd se contura primejdia dizolvării în 
ipoteze sterile. El a adus cu sine un val de energie, de virilitate 
artistică. Primul său act de decizie a fost organizarea unui con
curs deschis exclusiv tinerilor. Nu garantez că am ales perfect, 
că n-am săVîrşit, fără voia noastră, vreo inechitate, dar însuşi 
faptul că prin faţa comisiei au defilat cam o sută de oameni, 
practic toată tinerimea actoricească a ţării, şi că cei admişi au 
intrat imediat într-un efort precis coordonat, cu un scop clar, 
oferă premise optimiste. Pe de altă parte, 20 de tineri puşi pe 
fapte mari înseamnă o lovitură de berbece care.schimbă centrul 
de greutate al instituţiei. Cu două excepţii, noii veniţi au con
tract pe un an; poate nu toţi corespund exigenţelor ideale, poate 
de unii va trebui să ne despărţim în final, cu siguranţă cei ce vor 
rămîne vor trebui să se dezbare de superficialitatea jovială, să 
facă un efort de adaptare, de maturizare, nu numai ca mijloace 
dar mai ales ca mentalitate, să înveţe să se cunoască pe ei 
înşişi. În acest context, resimţim cu imensă amărăciune 
plecarea celor ieşiţi la pensie, cu atît mai mult cu cît ima
ginasem la modul ideal convieţuirea dintre contingentul 
tinerelor talente şi valorile consolidate în timp. Fiecare caz în 
parte îşi are probabil motivaţia lui aparte, asupra căreia nu-mi 
îngădui să mă pronunţ, dar cum să se simtă marginalizaţi la 
Naţional, la el acasă, un Marin Moraru, o Draga Olteanu, un 
Florin Piersic, Coca Andronescu, Mihai Fotino, Marian Hudac? E 
aberant. Poate că şocul iniţial, situaţia confuză ce a urmat au 
percutat diferit în fie�re, în funcţie de gradul respectiv de 
vanitate, de modestie, de curaj, de teamă, de inteligenţă ... Cum 
însă nimeni n-a fost pensionat "din oficiu', există cale .de 
întoarcere; să nădăjduim că după ce se vor fi odihnit puţin, şi ei, 
ca actori pînă în măduva fiinţei ce sînt, vor realiza că nu pot trăi 
fără teatru, aşa cum nici teatrul nu se poate dispensa de ei. 

Următorul pas al "programului Şerban" îl reprezintă sosirea 
regizorilor colaboratori. Primul este Niky Wolcz; el lucrează deja 
intens la Păsările de Aristofan, într-o atmosferă de laborator, 
încălzită de un farmec rar. Constat cu emoţie că Niky şi-a 
păstrat credinţa şi puritatea de la debut, urmărindu-şi cu 
încăpăţînarea "marilor artişti" ideea teatrală ce-l obsedează. E 
aşteptat, peste puţină vreme, lvan Helmer. Amîndoi ne sînt 
colegi de generaţie şi prieteni Şi"i simţim solidari cu intenţiile 
noastre. 

• Această solidaritate de generaţie am mal observat-o 
de-a lungul anilor, în diverse forme. De unde pornette ea, de 
ce se manifestă la volmal puternic decît la alte generaţii? 

D lmi dai prilejul dorit să mă 
întorc  la ani i  s tudenţiei .  
Solidaritatea noastră de acolo 
începe, şi alţii probabil că au 
încep!Jt la fel, doar că noi chiar 
n-am lăsat-o să moară. Am fost o 
promoţie bună, poate şi datorită 
numărului mare de admişi în 
anul 1 - din mult se alege mai 
mult şi mai bine decît din puţin·-
însă elementul decisiv au fost 

profesorii. La vremea cînd eram noi studenţi mai erau la catedră 
pleiada magiştrilor - Ion Şahighian, Jules Cazaban, Ion· 
Finteşteanu, Beate Fredanov, Pop Marţian, Aura Buzescu. Ca 
actori, între ei erau desigur diferenţe valorice, dar ca maeştri de 
teatru şi de viaţă erau la nivelul superlativului; în faţa noastră 
stăteau şi ei ca un front, ca o echipă, perfect solidari în numele 
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unor precepte profesionale şi morale de la care nu exista 
derogare. El ne-au Inculcat principiul valorii� convingerea că a 
ţine cu valoarea e forţa noastră de nefnvlns. 

A doua revelaţie trăită Tn Institut a fost cea a regizorului. Se 
refnfllnţase secţia de regie, veniseră profesori tineri străluciţi, 
colegii regizori fncepeau si manifeste Iniţiativă, lntulam deja 
Importanţa celui care coagulează formaţia şl-1 imprimi direcţia 
mişcării. Ne-am convins repede că numai Tmpreuni, în grup 
valoric, nu în gaşcă, putem însemna ceva. Am plecat la 
Timişoara in echipă, l uîndu-1 "pe sus" pe Aurellu Manea. 
Trecerea timpului ne-a apropiat şi mal mult. Mă simt extrem de 
legat de al mei. 

• Crezi ci aceasti Imagine tonlci, a valorilor aolldere 
"peste vreme fi timp", poate fi conalderati reprezentatlvi? 
Major itatea actor i lor  ee a lmt a lng ur l ,  la cheremul  
tmprejurirllor, neputlnclofl 1n a-fi �etermlna proprra carleri. 
Pot exlata, fi ·tn aceat domeniu al lmponderabllulul, o tactici 
fi o strategie Individuali a re�fltel? 

D Adevărul e undeva la mij
loc. Meseria, ca atare, e marcati 
de o teribilă dependenţi; spre 
deosebire de pictor, de pianist, 
deplnzl de director, de regizor, 
de configuraţia trupei, de dis
poziţia partenerilor, de şansă, qe 
vreme . . .  Cili vreme n-ai un statut 
conso l idat ,  degeaba orice 
Izbîndi, a doua z i  o lei de la zero. 

.. Dar viaţa mal e şi cum ti-o faci, 
fireşte în măsura fn care al talent şi forţă. Am trăit şi eu perioada 
mea de fnslngurare, de nesiguranţă, fnsi am refuzat si mi las 
demoralizat. Ciutfnd o soluţie de supravieţuire, mi-am încercat 
norocul în film, şi filmul m-a răsplătit ajutîndu-mi si depăşesc 
acea "gauri neagră" din existenţa m�a. Din ceea ce era · poate 
o cochetirie de actor in gol de succese . . .  - a ajuns să mi se 
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lmpunl ca o pasiune cotfopltoare. Am la activ 42 de filme, 
ultimul, realizat fn Grecia, a fost o experienţă de cunoaştere 
unică, am lucrat cu aproape toţi regizorii romAni, fntr-o relaţie de 
solidaritate echivalentă celei din teatru - generaţia Plţa- Veroiu -
forţfnd ritmul pfni la trei filme pe an, c1leodati cu satisfacţii, 
altădată mal puţin. Daci aş contabiliza Investiţie şi cîştig, aş 
scrie sub linia de total un considerabil spor de tonus profesional, 
lncluzfnd antrenamentul psihic, performanţa fizici, şi nu fn ul
timul rtnd cota de popularitate, deloc de dispreţuit, şi pentru 
care nu mi-e ruşine: n-am· făcut concesii , n-am fost pe 
stadioane . . .  

Un capitol aparte fn lupta asta împotriva dependenţelor de tot 
solul e,pentru mine, poezia. Datorez accesul pe acest tărîm 
profesorului meu A.Pop-Marţlan, el însuşi poet, şi doamnei 
Sadova. ln Institut, poezia era practicată ca o şcoală pentru 
teatrul clasic; cu timpul, a devenit mult mal mult, o fereastră 
către universul culturii. Contlnufnd a fnviţa tehnica recitirii, am 
înţeles ci nu trebuie si fac, d in  poezie, spectacol ,  s-o 
pslhologlzez, el doar si lntermedlez, firi vanitate, actul de 
creaţie, care aparţine poetului. Din serile de muzică şi' poezie 
împreuni cu Iosif Sava şi cu Aurelian Octav Popa, sau fn com
pania unor formaţii de muzlclenl, mi-am făcut sir�torl. Am 
descoperit un alt fel de bucurie, firi transfer de personal itate. E 
o lume fn care te simţi liber, uşor, aproape transparent. 

• Poţi lucra a .. , tntruna, tn ritmul acesta diabolic? Nu 
alm11 nlclodati nevoia ai te 1ntlnz1 1ntr-un f&Ziong, ca Ştefan 
Valeriu din Jocul de-a vacanţa:, fi ai-ţ} acorzi regette dreptul 
la lene? · 

D Ritmul acesta e fn mine. Pauzele de relaxare Intri fn calcul 
- nu dai randament cind eşti prea obosit -, dar ele trebuie si fie 
scurte. Cfnd se termini lucrul la o piesă, la un film, mi simt nu 
ştiu cum, trist, golit. Chinul .acesta de fiecare zi, firi de care nu 
mal poţi, e fnsişi viaţa. • ILEAN� POPOVICI 
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